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SIUMUT INATSISARTUUTITAT 

 
16. august 2012             EM 2012/154 

 

I henhold til § 33 i Forretningsordenen for Inatsisartut, fremsætter jeg følgende beslutningsforslag:  

 

Forslag til Inatsisartutbeslutning om at Naalakkersuisut på FM2013 pålægges at fremsætte et 

forslag til ændring af Inatsisartutlov nr. 10 af 22. november 2011 om fordeling af midler fra 

visse spil, således at der inden fordeling af midlerne til breddeidræt jfr. § 1, stk. 1, nr. 1, kon-

kret øremærkes 1 mio. kr. årligt fra og med 2013 som støtte til Kalaallit Nunaanni Qimus-

sertartut Kattuffiat for at sikre bevarelsen af hundeslædekørslen som en vigtig del af vort 

lands unikke kulturelle og historiske arv.  

(Medlem af Inatsisartut Aleqa Hammond, Siumut) 

 

Begrundelse: 

Takket være vor viden om slædekørsel har vi kunnet overleve i dette land, idet vores evner vedrø-

rende fangst og vores tilpasning til den barske natur, sammen med viden om hundeslædekørsel samt 

slædefangst og slædefiskeri har gjort det muligt. 

 

Vi er alene om at drive slædefangst om vinteren i de lande der har slædekultur. Slædekørsel er 

uundværlig i Øst- og Nordgrønland, hvis man skal leve af fangst og fiskeri.  

 

Jeg skal først understrege, at evnen til at kunne passe godt på sine slædehunde er et ansvar og en 

pligt som hundeejerne har, og jeg er meget glad for, at man i de seneste mange år har haft et fokus 

på netop dette vigtige punkt. Når man har hunde, der er opdrættet til sport, eller blot har hunde ge-

nerelt, er pligterne overfor disse de samme for alle.  

 

For at hylde slædekørsel og vore gode hunde, afholder vi hundeslædemesterskaber – Avannaata 

Qimussersua, som vi alle er stolte af her i landet. Mænd, der ejer gode hunde, som elsker deres hun-

de, som ved, hvordan man passer godt på sine hunde, og som anser hunde som en vigtig del og en 

uundværlig del af deres liv, og som kommer fra forskellige dele af landet, samles hvert år for at 

kappes om titlen som Avannaata Qimussersua. 

 

Flere af dem kører dagevis for at nå frem til mesterskabet. Nogle kører på vanskelige terræner og 

slider sig frem for at forsvare den kreds, som de repræsenterer i dette mesterskab. Det er altid et syn 

for guder at se så mange hunde, der er ivrige for at komme af sted, at se hunde samarbejde med de-

res kuske og samtidig at kunne høre de mange forskellige lyde, som kuskene kommanderer deres 

hundespande med, som gør, at man ikke kan undgå at føle sig som et helt menneske. 

 

Man har i de forgangne år haft økonomiske forhindringer i forbindelse med arrangeringen af hunde-

slædemesterskaberne, som går på, at ikke alle, der kvalificerer sig til mesterskabsløbene, kan nå 

frem. Dette resulterer så i, at man ikke kan samle folk og hunde fra alle de distrikter, der har hunde-

slædekørsel, hvilket gør, at dem der kommer fra yderegnene, nemlig Avanersuaq og Østgrønland, 

bliver ramt uheldigt. Jeg synes, at det er på tide, at disse mesterskaber skal have tidssvarende kår, 

hvorfor jeg foreslår, at Avannaata Qimussersua arrangementet skal modtage håndgribelig støtte via 

Inatsisartut, ved at hundeslædekuskeforeningen fremover modtager fast støtte via finansloven, såle-

des at vi også kan ære og støtte denne vigtige del af vores kulturelle arv. 

 

Selve arrangementet af Avannaata Qimussersua varetages af den lokale afdeling af foreningen i den 

by, hvor mesterskaberne skal afholdes, og man har oparbejdet store erfaringer omkring dette, og 
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man kan kun være stolt over, hvor dygtige disse foreninger efterhånden er blevet. I arrangementerne 

skal man forberede en masse ting og tage sig af det økonomiske og trafikale, som kan danne grund-

lag for en masse hovedbrud, idet man bliver nødt til at skrabe af mesterskaberne, såfremt man ikke 

samler alle de nødvendige midler, og man kan så sige, at de konsekvenser som yderområderne får, 

kan betegnes som en forskelsbehandling og at disse ikke bliver behandlet med respekt. 

 

De budgetter, man i dag opererer med i forbindelse med Avannaata Qimussersua, er i omegnen af 

2,6 mio. kr., inklusive alle de udgifter, der er forbundet med afholdelse af mesterskaberne. Disse 

udgifter kan variere, alt efter hvordan det lykkes med at fremskaffe alle sponsoraterne. Man bruger 

meget tid i arbejdet med at skaffe sponsorer, hvilket heldigvis kan lykkes på grund af stor støtte 

rundt omkring fra.  

 

Hundeslædemesterskaberne kan ikke sammenlignes med andre sportsgrene. Fangere og fiskere er 

ikke sportsudøvere i gængs forstand i stil med fodboldspillere, badmintonspillere o.l. De gør brug af 

det transportmiddel de har i forbindelse med udøvelsen af deres erhverv. Man træner ikke på faste 

tidspunkter, man kan ikke sammenligne sportsremedierne. Efter min mening må deltagerne beteg-

nes som folk, der hylder slædeløbet på en måde, der er tilpasset moderne tid, og som danner et sam-

lingspunkt om denne hyldest, hvilket jeg mener vi må værne om og støtte. 

 

Lad den grønlandske slædekører være den, der værner om sin identitet, og bevarer vor historiske og 

kulturelle arv, så lad os politisk samles om at støtte og værne om dette, også via finansloven. 

 

Jeg håber at Inatsisartut også har vilje til at forbedre rammerne for hundeslædemesterskaberne, som 

mændene med stolthed deltager i, således at disse får nemmere kår fremover. 

 

Forslaget vil umiddelbart kunne realiseres ved f.eks. at ændre § 2, stk. 1, nr. 1, i Inatsisartutlov nr. 

10 af 22. november 2011 om fordeling af midler fra visse spil, således at nr. 1 affattes således: 

 

”1) den i § 1, stk. 1, nr. 1, nævnte pulje fordeles til Grønlands Idrætsforbund, der forestår den vide-

re fordeling til breddeidræt, herunder handicap- og ældreidræt, idet der dog på forhånd øremærkes 

1 mio. kr. årligt som støtte til Kalaallit Nunaanni Qimussertartut Kattuffiat,”.  

 

Jeg skal understrege, at dette blot er et eksempel. Rent lovteknisk kan forslagets intention også 

imødekommes på anden vis. Dette er ikke afgørende, det vigtigste er at forslagets målsætning op-

fyldes.  

 

De økonomiske og administrative konsekvenser for det offentlige: 

Da forslaget er fuldt finansieret vil det ikke have negative økonomiske konsekvenser for det offent-

lige.  

 

Det anses som en ganske begrænset opgave at udarbejde det ønskede lovforslag og bringe dette i 

den fornødne høring. Opgaven skønnes derfor uden videre at kunne rummes indenfor departemen-

tets i forvejen afsatte økonomiske ramme.  

 

De økonomiske og administrative konsekvenser for borgerne: 
Forslagets realisering vil sikre det økonomiske grundlag for opretholdelsen af det årlige hundeslæ-

devæddeløb som en kulturel institution. Andelen af midler til uddeling af Grønlands Idræts Forbund 

til den øvrige breddeidræt vil naturligvis blive lidt mindre, men dette ses ikke at udgøre et nævne-

værdigt problem, da det fortsat vil være anslået lidt over 8 mio. kr. årligt til uddeling til denne del af 

idrætten alene fra finanslovens hovedkonto 30.19.21.  


